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Ingyenes LED-csereprogram

Elkészült a temetõ Korányi úti kapuja
A nyíregyháziak kérésére újult meg az Északi temetõ

Korányi úti bejárata, mely ezután már biztonságos mind
a gyalogosok, mind a jármûvek részére. Ezzel megte-
remtették a korszerû beléptetõrendszer alapjait. Az ön-
kormányzat 16 millió forinttal finanszírozta a munkát.
Õszre várhatóan elkészül az új urnafal is.

A tervezettnél korábban, augusztus 2-án elkészült az
Északi temetõ Korányi úti kapuja. Nagy szükség volt a
bõvítésre, hiszen ma már jellemzõ módon az új sírkert-
ben zajlanak a temetések.

– Július 3-án kezdõdött a munka, és ma hivatalosan is
megnyitjuk, átadjuk az ide érkezõknek. Azért is volt erre
szükség, mert nem volt elválasztva a gyalogosforgalom
a gépjármûforgalomtól. Fontos ez az új beléptetõrendszer,
ez jelentette a legnagyobb költséget. Egy bõvítés is tör-
tént, a Korányi úti sávot is kiszélesítettük, úgyhogy teljes
biztonsággal érkezhetnek majd a temetõbe – tájékozta-
tott dr. Kovács Ferenc polgármester.

A Pazonyi útit is fejlesztik

A polgármester a tervekrõl szólva elmondta, hogy a
Pazonyi úti fõbejárat fejlesztése is napirendre került, így
lesz majd komplex a temetõ beléptetõrendszere.

Pénzes Tibor, a Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Te-
metkezési Kft. ügyvezetõje elmondta, hogy a Korányi
kapu alkalmas az automatikus beléptetésre, de amíg a
Pazonyi úti fõbejárat nem rendelkezik ezzel az elektro-
nikus kapuval, addig nem mûködik a rendszer, így to-
vábbra is belépéskor kell jegyet váltani és fizetni. A
bérlettel rendelkezõk és a regisztrált rendszámmal ér-
kezõ mozgássérült jármûvek elõtt automatikusan nyílik
a rendszámfelismerõvel ellátott sorompó.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

A „jégkorszak” elsõ lakói

Megérkeztek az elsõ lakók a Nyíregyházi Állatpark Jégkorszak Interaktív Állatbemutatójába. Bár a különleges
létesítmény csak jövõ tavasszal nyílik, az új Humboldt-pingvin kolóniát már láthatják a látogatók. A jelenlegi
állomány Svédországból és Németországból érkezett, pár nap múlva pedig további egyedek jönnek 2 német és 1
szlovák állatkertbõl, az Európai Fajmegõrzési Program keretében. A frakkos madarak napról napra egyre bátrabban
mozognak a területükön, ahol a vendégek a víz alatt is megcsodálhatják õket.

Dr. Kovács Ferenc polgármester, Pénzes Tibor, a Sza-
bolcs-Szatmár-Bereg Megyei Temetkezési Kft. ügyveze-

tõje és Halkóné Rudolf Éva önkormányzati képviselõ

Éljen a lehetõséggel, jusson ingyen izzókhoz, csök-
kentse a villanyszámláját és tegyen azért, hogy ke-
vésbé terhelje a környezetet! A LED fényforrások hasz-
nálata jelentõs csökkenést jelent a villanyszámlában,
és akár 10 éves élettartamának köszönhetõen haszná-
lója sokkal kevesebb hulladékot termel, mint az, aki
hagyományos izzóval világít. Egy átlagos magyar ház-
tartásban 20 db izzó található, mely a teljes villany-
költség közel 1/3-át jelenti. Weboldalunkon – ledcsere.hu
– található kalkulátorunk segítségével néhány kattin-
tással kiszámolható, éves szinten milyen megtakarí-
tást eredményez, ha korszerû izzókkal világítunk ott-
honunkban.

Hogyan lehet csatlakozni a programhoz?
A ledcsere.hu oldalon a „Jelentkezés”-re kattintva

néhány perc alatt regisztrálhat bárki, akinek a nevén
van villanyszámla. Néhány adat kitöltését, illetve do-
kumentum feltöltését követõen a rendszer az éves áram-
fogyasztás, valamint az otthonában található izzók
száma és használati ideje alapján kiszámolja, hogy
az adott háztartás hány ingyenes LED-re jogosult.

FONTOS! A regisztráció utolsó oldalán átvételi hely-
ként Nyíregyházát jelölje be!

A jelentkezéseket a CYEB munkatársai ellenõrzik,
így ez igénybe vehet néhány munkanapot. Az átvétel
idõpontjával kapcsolatban pedig a regisztrációt köve-
tõ hetekben kapnak e-mailt a jelentkezõk. A regisztrá-
ció akkor válik véglegessé, ha a jelentkezést vissza-
igazoló e-mailben található linkkel jelentkezési szán-
dékát megerõsíti.
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Belföldrõl, Olaszországból és Lettország-
ból érkezett turisták is részt vettek a Nyír-
egyházi Turisztikai Nonprofit Kft. által szer-
vezett kerámia szakkörön július végén,
mely a Visegrádi Alap – helyi termékek a
turizmusban címû pályázat keretein belül
valósult meg. A fazekas szakkört megelõ-
zõen tartották a szappankészítõ work-
shopot, a következõt pedig augusztus 11-
én, pénteken rendezik, ahol a jelentkezõk
a sajtkészítés világába nyerhetnek betekin-
tést. Az elkészült saját, egyedi termékei-
ket a résztvevõk haza is vihetik.

Újabb programsorozattal készült idén
nyáron a Nyíregyházi Turisztikai Nonprofit
Kft. a városunkba érkezõ turistáknak. Az
egyes workshopokon a résztvevõknek be-
mutatják a helyi kézzel készített termé-
keket, majd aktívan be is kapcsolódhat-
nak az elkészítés folyamatába.

– Az eddigiekben a feladatunk az volt,
hogy olyan helyi értékeket mutassunk be,
melyek miatt érdemes Nyíregyházára lá-
togatni. Ezek a nagy attrakciók voltak, mint
az állatpark, a fürdõk, a múzeumfalu, a
múzeumok, egyházi szakrális emlékek.
Egy régi álmunk vált valóra ezzel a prog-
ramsorozattal, ugyanis most a helyi terme-

Különleges program a turistáknak

lõket közel hozzuk, sõt össze is kapcsol-
juk a turistákkal – nyilatkozta Furkóné
Szabó Marianna, a Nyíregyházi Turiszti-
kai Nonprofit Kft. ügyvezetõje. Hozzátet-
te, egyre több a szabadidõs, kulturális vagy
sportolási lehetõség Nyíregyházán. Ennek
köszönhetõen sokan választják a várme-
gyeszékhelyet úti célul.

A Visegrádi Alap – helyi termékek a
turizmusban címû pályázatának köszön-
hetõen a programok elsõ körben ingye-
nesek. Jelentkezni a TDM irodában a
Kossuth téren, a postával szemben, te-
lefonon a 06-42/310-735-ös számon,
vagy e-mailen a tdm@nyiregyhaza.in-
fo.hu címen keresztül tudnak az érdek-
lõdõk.

Zene Sóstón
Augusztus 9., szerda ----------- MeLounge – slágerek akusztikusan
Augusztus 12., szombat -------- Long Dusty Road – country
Augusztus 16., szerda ---------- No Dress Code Acoustic – feldolgozások
Augusztus 19., szombat -------- Texas Tourist – rockzene
Augusztus 23., szerda ---------- Rockwise – rockzene

Idõpont: 18.30-tól 19.30-ig. Helyszín: Sóstói Piac.
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Elektromosautó-ipari beruházás Nyíregyházán – High-tech gyár épül, zöldmegoldásokkal
Újabb befektetõ érkezett a Nyíregyházi Ipari Parkba – a SUNWODA lítium-ion akkumulátorokat gyárt majd

Az autóipar zöldátállásából adódó kedvezõ üzleti
környezetre és üzleti lehetõségekre számítva a kínai
SUNWODA egy 245 millió EUR értékû induló beruhá-
zást valósít meg a Nyíregyházi Ipari Parkban. A továb-
bi üzleti és piaci lehetõségek alapján a SUNWODA
közép-hosszú távú európai piaci stratégiája szerint több
mint 1000 munkahelyet teremthet és akár a 1,5 milli-
árd eurós beruházási volument is elérheti Nyíregyhá-
zán – a július 27-én, Budapesten tett bejelentést köve-
tõen errõl tartott sajtótájékoztatót 28-án dr. Kovács
Ferenc, Nyíregyháza polgármestere és dr. Podlovics
Roland alpolgármester.

A SUNWODA elektromobilitási vállalataként funkcio-
náló leányvállalata (SEVB) TOP 10-be tartozik a világon
az elektromos jármûvekbe szállított akkumulátorok tekin-
tetében. A nyíregyházi üzem lesz a legfejlettebb, energia-
tudatos high-tech gyár, amit valaha építettek. Az építke-
zés várhatóan ez év végén indul, a termelés pedig 2025
végén kezdõdhet meg.

A cég elsõ európai gyártóbázisának telephelyeként Nyír-
egyháza Európa kapuja lesz, s elektromos jármûvek líti-
um-ion akkumulátoraival szolgálja ki innen a kontinenst.
A kínai anyavállalat portfóliójában többek között megta-
lálhatók okoseszközökhöz szükséges akkumulátorok is,
amely piaci szegmensben a világ egyik vezetõ szereplõjé-
nek számít.

A SUNWODA elkötelezett amellett, hogy a magyar és
a nemzetközi környezetvédelmi elõírásoknak egyaránt
megfeleljen, a termelés minél fenntarthatóbb, valamint a
nyíregyházi gyár környezetterhelése a lehetõ legkisebb
legyen. A gyárat 100%-ban megújuló energia felhaszná-
lásával tervezik mûködtetni.

A zöldmegoldások miatt a gyártás kisebb terhelést je-
lent majd a helyi villamosenergia- és vízhálózatra. Nap-
energia-termeléssel, zöldáramvásárlással, eredetgaranciák-
kal és egyéb megoldásokkal támogatják az energiahatékony
termelést, miközben a cég továbbra is kutatja másfajta zöld-
energiák felhasználásának lehetõségeit. A SUNWODA új
gyára a vízfogyasztást szinte teljes egészében tisztított
szennyvíz felhasználásával fedezi majd. A gyár által ter-
melt ipari szennyvizet telken belül elõtisztítják, és a helyi
csatornarendszerbe vezetik. Ezt a vizet a nyíregyházi kom-
munális szennyvíztisztítási rendszeren történõ tisztítást kö-
vetõen még tovább tisztítják, majd szürkevízként a
SUNWODA rendelkezésére bocsátják. A cél az, hogy ez-
zel a vízzel a gyártási folyamat vízszükségletének 90 szá-
zalékát fedezzék, környezetkímélõ körforgásos technoló-
giát alkalmazva. A zajszennyezés csökkentése érdekében
a gépeket úgy helyezik el, hogy a mûködésük során kelet-
kezõ zaj minimális legyen, a gyár körül pedig zajvédõ fa-
lakat helyeznek el.

A SUNWODA a fenntartható, energiahatékony mûkö-
dés jegyében üdvözölte az önkormányzat szigorú környe-
zetvédelmi elvárásait, épp ezért elfogadják Nyíregyháza
víz-, talaj- és levegõvédelemmel kapcsolatos kibocsátási
küszöbértékekre vonatkozó monitoring programját. Továb-
bá a kínai óriáscég vállalta, hogy a magyar törvények ál-
tal megköveteltnél alacsonyabb kibocsátási küszöbérték-
kel üzemel az iparágban jellemzõ vegyi komponensek (pl.:
NMP; kobalt; nikkel) vonatkozásában azzal, hogy elsõ
európai üzemébe úgynevezett BAT-ot (Best Available
Technology – Elérhetõ Legjobb Technológia) telepít, hogy
„kategóriájában a legjobb” befektetõ legyen.

A társaság kiemelt szerepet szán Nyíregyházának jö-
võbeli európai stratégiája kapcsán, és egy közös straté-
giát készít elõ a várossal olyan helyi közösségi kezde-
ményezések támogatására, mint a közterület-fejleszté-
sek, a megújuló energia átállás, a szabadidõsport, az
oktatás, a környezetvédelem, a közösségi rendezvények,
állatjóléti programok, amelyekben szintén aktívan részt
kíván venni.

Akkumulátorgyártás – Ipari forradalom

Világméretû ipari forradalom küszöbén állunk, ennek
pedig az egyik legfontosabb eleme az elektromos energia
minél hatékonyabb és minél hosszabb ideig történõ tárolá-
sának elérése. Jelenleg erre egyetlen lehetõség van, az ak-
kumulátorok segítségével történõ tárolás. Az akkumuláto-
rok már hosszú évtizedek óta jelen vannak életünkben, elég,
ha csak az autókra gondolunk. Ott vannak a mobiltelefo-
nokban, a laptopokban, a tabletekben, a vezeték nélküli
porszívókban, az egyre divatosabb rollerekben, gyermekjá-
tékokban, barkácseszközökben, vagy akár az elektromos
cigarettákban. Nap mint nap a legnagyobb természetesség-
gel vesszük kezünkbe ezeket az eszközöket, s bele sem
gondolunk abba, hogy akkumulátor biztosítja mûködésü-
ket. S ezeket az erõforrásokat valahol persze elõ is kell állí-
tani... A világ ráébredt arra, hogy az élhetõ és fenntartható
jövõ záloga jelentõs részben ezekben az akkumulátorok-
ban rejlik, így óriási versenyfutás kezdõdött a technológia
fejlesztése és a gyártási kapacitások kiépítése terén.

A zöldátállást elõsegítõ, az
elektromobilitáshoz kapcsolódó európai

uniós döntések

Elemzések szerint az akkumulátorgyártó kapacitás az
évtized végére a sokszorosára fog nõni, a kereslet növeke-
dését az EU irányelvek inspirálják. Az „Irány az 55%!” klí-
mavédelmi csomag részét jelentõ szabályozás szerint a cél
az, hogy 2035-re egyetlen új személygépkocsi vagy könnyû
haszongépjármû se terhelje kibocsátással a környezetet. A
közlekedés (légi, földi, tengeri) ma a globális szén-dioxid-
kibocsátás 30%-át adja. Csak maga a közúti közlekedés az
EU éves kibocsátásának mintegy ötödét adja, ami közel 1
milliárd tonna káros anyagot jelent évente, ezért rendkívül
fontos ennek a csökkentése. Az akkumulátorral mûködõ
elektromos motorok környezetbarátabbak hagyományos
társaiknál, mivel közvetlenül nem bocsátanak ki üvegház-
hatású gázokat vagy egyéb légszennyezõ anyagokat, ha az
azt töltõ villamos energia tiszta forrásból (pl. napenergia,
szélenergia) származik. Az elektromos jármûvek és az ener-
giatárolók mûködtetéséhez szükséges lítium-ion akkumu-
látorok iránti kereslet exponenciálisan nõtt.

Akkumulátorgyárak Magyarországon és
Európában

Magyarországon már most több gyár mûködik: Komá-
romban, Gödön dél-koreai, Jászberényben magyar, Mis-
kolcon japán a tulajdonos. Új gyárak épülnek: Iváncsán
dél-koreai, Debrecenben pedig két kínai cég fejleszt. Ak-
kumulátorokhoz nagyon sok helyen gyártanak már jelen-
leg is komponenseket és különféle elemeket: Tatabányán,
Környén, Gödöllõn, Pécelen, Monoron, Szigetszent-
miklóson és Bátonyterenyén. Új alkatrészgyárak épülnek
Ácson, Sóskúton, Fóton, Vácott, Debrecenben és Nyíregy-
házán, a dél-koreai W-Scope, valamint a német, BMW-
beszállító Boysen. Európában Olaszország, Lettország,
Norvégia, Lengyelország, Portugália, Szerbia, Szlovákia,
Spanyolország, Svédország, Svájc szintén rendelkeznek
mûködõ vagy tervezett akkumulátorgyárakkal, legutóbb
pedig Belgiumban, Nagy-Britanniában, Csehországban,
Finnországban, Franciaországban és Németországban je-
lentettek be a meglévõk mellé új befektetõket, de olyan is
akad, hogy kijelölt ipari parkba várnak beruházókat.

Félnünk kellene?

Sokan aggódnak környezetünkért, de senki nem gon-
dolhatja komolyan azt, hogy egy tisztább, fenntarthatóbb
jövõért elindított folyamat azzal jár, hogy tönkretesszük
környezetünket. Mint évszázadok óta az ipar minden te-
rületén, itt is vannak olyan anyagok, melyek alkalmazásá-
ra fokozottan oda kell figyelni, de betartva minden szigorú
környezetvédelmi elõírást, a mai modern technológiákat

alkalmazva, nem érheti veszély élõhelyünket. Az akku-
mulátor technológia pillanatnyilag a legerõsebb eszköz a
közlekedés és az energiatárolás szén-dioxid-mentesítésé-
ben, így az éghajlatváltozás elleni küzdelemben. Hibás és
félrevezetõ megközelítés az, hogy a gyártás helyszínein
felélik az ottani felnövekvõ generációk jövõjét, és tönkre-
teszik környezetüket. Nem lehet egyszerre a globális fel-
melegedés ellen harcolni és a zöldátállást, a fenntartható
jövõt szolgáló akkumulátorgyárak ellen tiltakozni. Ha to-
vábbi teret engedünk a globális felmelegedésnek, bolygónk,
és jelenleg ismert környezetünk rendkívüli, akár visszafor-
díthatatlan mértékben károsodhat a jövõben.

Érdekes az is, hogy Németországban, a kormányon lévõ
baloldali, zöld-szocialista koalíció kifejezetten üdvözölte az
elektromobilitással összefüggõ akkumulátorgyártási kapa-
citás megjelenését, amellyel kapcsolatban sem politikai, sem
környezetvédelmi aggályok nem merültek fel. Európában
készülnek a legjobb autók, ezért nem lehetünk a múlt rab-
jai, tömeges  akkumulátorgyártásba  kell kezdeni – ezt pe-
dig Frans Timmermans, az Európai Bizottság alelnöke je-
lentette ki. A nagy európai elektromosautó-gyártó vállala-
tok a nagy keleti akkumulátorgyártó cégektõl függenek, mivel

elmaradt az európai akkumulátorgyártási kapacitás kiépíté-
se. Ráadásul Kína birtokolja a gyártási kapacitások 76%-át
globális szinten, a gyártáshoz szükséges nyersanyagok is kí-
nai befolyás alatt vannak jelentõs részben.

A brit kormány és a Tata múlt szerdai bejelentése szerint
a vállalat 5,2 milliárd dollár beruházással Nagy-Britanniá-
ban építi fel elsõ Indián kívüli gigagyárát, amely akár 4000
munkahelyet is teremt. A BBC megállapítja, Nagy-Britan-
nia lemaradt európai riválisaitól az elektromos jármûvek
akkumulátor-gigagyárai építésében, hiszen több mint 30-
at terveznek vagy építenek az Európai Unióban. A
Greenpeace környezetvédelmi testület üdvözölte a beje-
lentést, mint „jelentõs pillanatot a brit autóipar számára”.

A Nyíregyházi Ipari Park fejlesztése
tudatosan megtervezett stratégia

Nyíregyháza, az ország hetedik legnagyobb városaként,
mindig is ismert volt az iparáról. 2019-ben azonban már
érezhetõ volt, hogy a gazdaság felgyorsult, olyan új techno-
lógiák és azokhoz kapcsolódó gyártói igények jelentek meg,
amelyek akár egy új ipari forradalomhoz is vezethetnek. A
város akkor egy jól végiggondolt, tudatos stratégia mentén
kezdett bele az ipari parkjának bõvítésébe, a Befekte-
tésösztönzési stratégiát egyhangú döntéssel fogadta el a
városi közgyûlés. Nem is csoda, hiszen a munkahelyterem-
tés mindannyiunk közös érdeke és folyamatos feladat. Tö-
rekvéseinket megismerve, a kormány is partnerként csatla-
kozott a fejlesztési elképzeléseinkhez, hiszen elõbb – több
ütemben – 54 milliárd forinttal, majd a közelmúltban meg-
jelent kormányhatározat szerint újabb, mintegy 138 milli-
árd forinttal támogatja a Nyíregyházi Ipari Park infrastruk-
túrájának kiépítését. Nem túlzás: ezzel Nyíregyháza – s vele
a térség is – a nemzetgazdasági szempontból meghatározó,
fejlõdõ ívû megyeszékhelyek közé emelkedik, az állam ál-
tal is dinamikusan fejlesztett régió közepén.

Arról a Déli Ipari Parkról beszélünk, amely az 1992-es
Általános Rendezési Tervben már kijelölt tartalék iparterü-
letként szerepelt, a közgyûlés pedig 1996-ban döntött a
Nyíregyházi Ipari Park kialakításáról, érdemi fejlesztések,
beruházások 1999-ben indultak meg.

A 2019-re betelt 130 ha után az ipari park új része 640
ha területû, s egyedi adottságokkal rendelkezik. Két vasút-
vonal övezi, melyek közül az egyik nemzetközi fõvonal,
áthalad rajta az M3-as autópálya, érinti a régi és az új né-
gyes fõút, amely a tervek szerint kétszer kétsávossá válik

Debrecen felé. A természetvédelmi szempontok is szere-
pet játszottak az új részek kijelölésénél, mivel a nyugati
iparterület, tehát a LEGO környezetében erdõs területek
vannak, az ottani területelõkészítés sok fa kivágásával járt
volna, ami nem célja az önkormányzatnak, míg a déli öve-
zetnél nincs számottevõ erdõérintettség. A lakóövezetek-
tõl is távolabb esik, szemben például a korábban iparral
betelepített Derkovits utcai és Tünde utcai részekkel, ahol
karnyújtásnyira vannak a lakóházak.

A fejlesztések eredményeként, s a HIPA munkájának is
köszönhetõen, az elmúlt egy évben két új befektetõje lett a
területnek. A cégek tevékenységi körébõl is látható, hogy a
világgazdaság egyik legdinamikusabban fejlõdõ része az
elektromosautó-iparhoz kötõdik. A beruházások már zajla-
nak: a dél-koreai W-Scope szeparátorfilmet fog gyártani ak-
kumulátorokhoz, a német Boysen pedig fém tartó-takaró le-
mezeket, szintén akkumulátorokhoz kapcsolódva. A tervek
szerint összességében 1200, valamint 400 új munkahelyet
teremtenek majd, közel 360 milliárd forintos befektetéssel.
Ha ehhez hozzávesszük a mostani beruházót is, közel 1000
milliárd forintot fektetnek be nyíregyházi gyártóüzemekbe.
Soha nem fejlõdött még ekkorát Nyíregyháza gazdasága.

Nyíregyháza hazavár –
Nem csak a fiatalokat megszólítva

A kérdés az, hogy növekvõ pályára állítjuk-e a várost,
vagy lemaradunk. A városvezetõi stratégia része a „Haza-
várunk” program – a fiatalok itt kapjanak munkát, találja-
nak megélhetést, õk jelentik a város jövõjét. De a „hívás”
nemcsak az ifjú generációnak szól, hanem minden Nyír-
egyházához kötõdõnek, s természetesen a vármegyére is
vonzó hatást gyakorol a megyeszékhely. A városvezetés cél-
ja, hogy Nyíregyháza vonzóbbá váljon a visszaköltözni vá-
gyók és az itt élõk számára, jobb életminõséget és lehetõsé-
geket biztosítson, ez pedig csak minõségi, karriert, életpá-
lyát kínáló, hosszú távon is biztos munkahelyek teremtésé-
vel jöhet létre. Nyíregyháza jövõje megfelelõ mennyiségû
és minõségû munkahely folyamatos teremtésével biztosít-
ható, hogy ide érkezzenek az emberek, és ne innen menje-
nek el máshová dolgozni. Mindez kedvezõen visszahat majd
a helyi gazdaságra, a helyi vállalkozásokra, a város közös-
ségére is az adóbevételek emelkedésével, a társadalmi fele-
lõsségvállalásra szánt összegekkel. Az Electrolux 2023 vé-
gére bejelentett, 600 munkavállalót érintõ bezárása is fel-
hívja a figyelmet a munkahelyteremtés fontosságára. A mun-

kahelyteremtésnek közvetve népességmegtartó, bér- és élet-
színvonal-növelõ hatása is van.

A SUNWODA kommunikációjából kiderül, hogy nagy
jelentõséget tulajdonít a tehetséggondozásnak. Bíznak és
számítanak a jövõbeli alkalmazottakra. Biztosítani kíván-
ják a helyi tehetségek folyamatos utánpótlását, és szoro-
san együttmûködnek a helyi oktatási intézményekkel, így
a Nyíregyházi Egyetemmel és a Szakképzési Centrummal.

Elõre gondolkodott a város:
elsõdleges a környezetvédelem

A környezetvédelmi szempontok elsõdlegesek voltak az ipari
park fejlesztésének tervezésénél is. A város elvégeztetett 2022
májusában egy talaj- és talajvíz-szennyezettségi felmérést, mely
során több mint 100 helyen fúrtak ezen a több száz hektárnyi
területen, ebbõl szakértõi jelentés készült, kapcsolódó, kor-
mányhivatali határozattal. Így rendelkezésre áll a 2022. máju-
si állapot, tehát a beruházások megkezdése elõtti helyzet, ezért
a jövõben lesz összehasonlítási alapunk a kontroll jegyében.
Szintén a környezettudatos gondolkodás része egy önkormány-
zati monitoring rendszer felállítása, mellyel az ipari tevékeny-
séget a város nyomon tudja követni. Tervezünk talajvízfigyelõ
monitoring kutakat, levegõszennyezettségi méréseket, kontroll-
méréseket, s tájékoztatjuk a betelepülõket a város ezirányú
tervérõl, amihez nekik csatlakozniuk kell, ahogyan ezt a
SUNWODA is vállalta: „A partnerség alapvetõ eleme, hogy
ügyeljünk egymás értékeire, ezért a legszigorúbb magyar el-
vek és normák szerint fogunk mûködni. És ez magában fog-
lalja a környezet védelmét is. Kiemelt szerepünk van a zöld-
jövõ megteremtésében, ezért elsõ lépésként egy fenntart-
ható gyárat építünk. 100 százalékban zöldáramot szerzünk
be, napelemparkot építünk, valamint tisztítjuk és újrahasz-
nosítjuk a szennyvizet.”

Szolgáltatási szerzõdést kötünk minden új beruházóval.
Szolgáltatási díjként a beruházó a tulajdonában álló ingat-
lan területnagysága után külön fizet a városüzemeltetés
részére olyan feladatokért, mint pl. úttisztítás, zöldfelület-
kezelés, biztonsági kamerarendszer, közvilágítás, szemét-
szállítás. A díjakból finanszírozható az önkormányzati mo-
nitoring rendszer hosszú távú mûködtetése is.

Ahogyan a SUNWODA alelnöke, Dai Zhihua úr elmond-
ta: A magyar kormány stratégiájának köszönhetõen Ma-
gyarország az értéklánc meghatározó szereplõjévé vált.
Beruházásunkkal Nyíregyháza az autóipar globális térké-
pére kerül.

Dr. Kovács Ferenc polgármester

Dr. Podlovics Roland alpolgármester
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Ez a nyár sem múlik el Nyíregyházán Mészáros Árpád
Zsolt nélkül, akit júliusban az Anconai szerelmesek kon-
certen hallhattak a nézõk, augusztus 12-én pedig a
Spamalot, avagy a Gyalog galopp musical egyik szerep-
lõje lesz.

Természetesen másról is beszélgettünk horvátországi
nyaralását követõen, mint például humor, szerelem, olasz
dalok, tenger, kisbaba – elsõ rendezése és a MÁZS50 is
téma volt.

– Kultuszfilm lett a Gyalog galopp, iparággá nõtte ki
magát... Nagyon érdekes történet és jelenség, amelynek
van létjogosultsága. A humor mindig megmutatja a való-
ságot, s igazából nem is a humoron röhögünk, hanem az
önmagunkban lejátszódó emlékeken. „Ez egy könnyed,
szórakoztató darab és elõadás” – így fogalmaztál koráb-
ban, még a próbafolyamat idõszakában. És most?

– Jó néhány elõadás áll már mögöttünk, s a jelek sze-
rint a közönség vevõ a Spamalotra, hiszen többször ját-
szottuk bérletszünetben. Most viszont nem kizárt, hogy
borzasztó élmény lesz számomra (nevet). Ugyanis kiment
a térdem a nyaralás elõtt, be van vizesedve, s ebben az
állapotában nem könnyû végigugrálni a jeleneteimet.
Amúgy egy remek hangulatú örömjáték, nagyon szere-
tem. Nyíregyházán olyan jó társulat van, amelyet min-
den színház megirigyelhet, miközben olykor együtt
puffogunk vagy sírunk, majd nevetünk – mint egy házas-
ságban.

– Hogy sikerült az Anconai szerelmesek koncert a
Rózsakertben?

– Minden elõre várt hangulati és sikerélmény többszö-
rösen megvolt – az Anconai szerelmesek mindig közön-
ségsiker. Kicsit szívfájdalmam, hogy nem tudtunk többen
együtt lenni a régiek közül, de ennek nyilván számos
oka van. Öröm volt együtt énekelni a régiek közül pél-
dául Horváth Margittal, miként az újabb kollégákkal is.
Nagy élményt jelentett, de igazából nem engem kell
megkérdezni, hanem a közönséget.

– Az az érem egyik oldala, de engem most a másik
érdekel: milyennek láttad belülrõl, a színpadról vagy a
takarásból.

– Én akkor is jól érzem magam, ha rossz vagyok (újra
felnevet). Mindig van bennem annyi magabiztosság, hogy

MÁZS Világa: Tomao, Sir Lancelot és a többiek
Mészáros Árpád Zsolt a Spamalotban és az Anconai szerelmesekben is színpadra lép Nyíregyházán

elhiggyem magamról: adok valamit és ezáltal lehetek
akár rossz is, bár nem biztos, hogy pontosan meg tudom
kívülrõl ítélni a munkám milyenségét. Hangulatember
vagyok – nem a precizitáselméletben hiszek –, próbálok
gyakorolni, ám ez nagyon nehéz egy Kos típusú ember-
nek Oroszlán aszcendenssel. De azt gondolom, a szív és
a természetesség utat nyer...

– Nagyjából két évtizede Luigiként részese voltál a
hihetetlen közönségsikert aratott Anconai szerelmesek
elõadásainak, az elõttünk álló színházi évadban pedig új
felállásban állítjátok színpadra Keszég László rendezé-
sében. Várod?

– Mindenki életében meghatározó szerepet játszott az
Anconai szerelmesek. Mind a kettõ. Úgy a színészeké-
ben, akik játszották, mint a közönségében. Nagy szere-
lem, közös õrület volt, s bárkivel szó esik róla, mosoly
jelenik meg az arcokon. Úgy gondolom, egy ekkora si-
kert vissza kell idézni, hiszen azóta felnõtt egy-két gene-
ráció, akik ugyanolyan szomjasak az ilyenfajta humorra,
a szerelmes olasz dallamokra, mint a korábbiak. Ráadá-
sul jómagam is imádom ezeket a dalokat.

Amúgy most egy idõváltás következik be az én szem-
szögembõl, hiszen Luigi de Soro szerepébõl beleöreged-
tem Tomao Niconacoéba, akit nagyszerû kollégámmal,
Gulácsi Tamással váltott szereposztásban fogunk prezen-
tálni. Ez a színdarab jó társulattal és jó hangulatban meg-
rendezve mindig meg fogja állni a helyét! Bár sok min-

den változik: a rendezõi koncepcióban, a hangadottság-
ban és a színészi játékban is, szerintem közösen egy re-
mek elõadást alkothatunk meg. Azt hiszem, a rendezõ úr
által jó kezekben vagyunk.

– A nyár munkával vagy pihenéssel telik?
– Is-is. Most jöttünk meg a horvátországi nyaralásból,

barátokkal és a családdal töltöttünk ott kellemes napo-
kat, velünk volt mind az öt gyermekem, s a két legna-
gyobb párja is. A legkisebbel, Ámorral is többször sétál-
gattam a tengerparton. Mindeközben életem egyik leg-
nagyobb dobására készülök, elég nagy stábbal, sok em-
berrel. Jövõ tavasszal ugyanis életmû koncertet adok az
Erkel Színházban, ötven fellépõvel, s ha minden jól megy,
közöttük Gianni Morandival...

– A tévémûsorod folytatódik?
– A MÁZS Világa nagyon nagy sikert ért el, ennek rend-

kívül örültem, pedig kis költségvetésû produkció. Vendé-
geim a több mint 30 éves pályafutásom alatt megismert
kollégák: színmûvészek, énekesek, rendezõk, akikkel
kötetlen baráti beszélgetésben érdekes témaköröket já-
runk körül. Mindegyikükhöz kötõdésem van, olyan em-
berekkel beszélgetek, akik számomra értéket képvisel-
nek, de a mûsor teret ad fiatal, tehetséges mûvészek be-
mutatására is. Képzeld, már harmadjára ismétlik, nagy
siker, a csatorna legnézettebb mûsora! Remélem, jövõre
folytathatjuk, de jobb háttérkörülményekkel. Ezúton is
köszönöm a stáb tagjainak, az alkotótársaknak, hogy szin-
te a semmibõl hoztuk létre ezt a kedveltté vált produkci-
ót, amelyben a nézõk számára nem a flitterek, hanem a
szereplõk szemének csillogása és õszintesége a lényeg.

– Rendezõként is debütáltál...
– Az Európa Kulturális Fõvárosa Fesztiválsorozat ré-

szeként rendezték meg a Veszprémi Rátonyi Róbert
Operettfesztivált, melynek hatéves történetében elsõ al-
kalommal saját, új bemutatóra került sor június 16-án. Az
a megtiszteltetés ért, hogy engem kértek fel, rendezzem
meg a Csárdáskirálynõ nagyoperettet, amelyet remélhe-
tõleg sokszor láthatnak majd a nézõk. Ez az elsõ rende-
zésem, s óriási örömmel fogadtam a hírt, hogy megkap-
tuk a legszórakoztatóbb elõadás díját.

Összességében elmondhatom: békességben megva-
gyunk, a nehézségekkel megküzdünk.

(Szerzõ: Kováts Dénes)
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(Szerzõ: Ilyés Gábor helytörténész,
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„Teljes kosztüm kötelezõ”
– Strandfürdõzés városunkban 3.

A bujtosi strandfürdõ (képünkön) megnyitását köve-
tõen hamarosan felerõsödtek azok a hangok, amelyek
már régóta követelték a sze-
gényebbek részére egy nép-
fürdõ megnyitását, hiszen õk
sem a belépõjegyet megvál-
tani, sem fürdõkosztümrõl
nem tudtak gondoskodni.
Maradt számukra a bujtosi
téglagyárak melletti tavakban
való tiltott fürdõzés, amely
gyakran halálos áldozatokkal
járt. Az ingyen fürdõ létesíté-
se „komoly közegészségügyi
kérdés” is, hiszen akkoriban a fürdõszobák még luxus-
nak számítottak. A helyi rendõrség 1928-ban eltiltott
mindenkit a kubikos gödrökben való fürdõzéstõl, amely-
nek büntetése akár 15 napi elzárás és 80 pengõ pénz-
büntetés is lehet, de egyúttal népfürdõ létesítésére kér-
te a várost.

A növekvõ panaszáradat, a szociálhigiéniai kérdés,
valamint az államrendõrség kérése tettekre sarkallta a
városvezetést, amelynek eredményeként 1928. augusz-
tus 22-én megnyílt a népfürdõ is! Helyéül a tiltás elle-
nére addig is használt, Belsõ körút melletti bányagöd-
röt jelölték ki. A területet körbekerítették, a vízben táb-

lákat helyeztek el az úszási határok kijelölésére, a part-
jára homokot hordtak, külön a férfiak és külön a nõk

részére öltözõhelyiségeket
építettek. A fürdõzõk bizton-
ságáról úszómester, valamint
mentõövekkel ellátott csónak
gondoskodott. Nyitvatartását a
munkások idõrendjéhez igazí-
tották: reggel 6-tól 8-ig, a déli
munkaszünet ideje alatt 11-tõl
2-ig, valamint délután 5-tõl
este 7 óráig vehették igénybe
mindössze 10 fillér belépõ-
jegy ellenében.

Az új fürdõt vasárnaponként 200–300 ember is hasz-
nálta, így az bebizonyította létjogosultságát, azonban
mégsem volt hosszú életû. Az 1932-es esztendõre a Ha-
dirokkantak Országos Nemzeti Szövetségének helyi cso-
portja kapta meg az üzemeltetési jogát, utoljára 1933
nyarán nyitották ki. A bezárásában valószínûleg az is
közrejátszott, hogy az öltözõk faanyagát eltulajdoní-
tották. Így hat nyár után már csak az óhaj tért vissza
többször is: „Milyen jó volna, ha az ingyen strandon
tölthetnék a forró délutánokat szegényeink!”


